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Városavató 
ünnepségek 

Pénteken ünnepi tanács-
ülést rendezlek Szigetszenl-
miklóson abból az alkalom-
ból, hogy az Elnöki. Tanács 
várossá nyilvánította a te-
lepülést. A Csepel Autógyár 
művelődési otthonában meg-
tartot t ava tó ünnepséget 
Pongrácz Gábor tanácselnök 
nyitotta meg, majd Cser-
venka Ferencné, az Ország-
gyűlés alelnöke mondott 
beszédet, további sikereket 
kívánt mindazoknak, akik 
munká jukka l segítették 
megteremteni a gyarapodás 
feltételeit, majd átadta a 
várossá nyilvánítást tanúsí-
tó okmányt. A tanácsülés, 
amelyen részt vettek a me-
gye pár t - és tanácsi veze-
tői, városaink küldöttei, ün-
nepi műsorral fejeződött be. 

Pénteken Püspökladány-
ban is ünnepi tanácsülést 
rendezlek az ősi település 
várossá nyilvánítása alkal-
mából. A sportcsarnokban 
megtartott ünnepséget Ma-
tolcsi Lajos tanácselnök nyi-
totta meg, majd Szűrös Má-
tyás, az MSZMP Központi 
Bizottságának t i tkára kö-
szöntötte az ú j város lakóit, 
és átadta a várossá nyilvá-
nító oklevelet Matolcsi La-
jos tanácselnöknek. 

Az ünnepségen részt vett 
Kállai Gyula, a Hazafias 
Népfront Országos Tanácsá-
nak elnöke, ott voltak a 
megye párt- és tanácsi ve-
zetői, a megye • városainak 
és környékbeli helységeinek 
képviselői. 

(MTI) 

Földgázimport-
szerződés 

Pénteken Budapesten meg-
kötötték az 1986. évi szov-
jet földgázszállításokra vo-
natkozó szerződést. A meg-
állapodást Tóth József, a 
Mineralimpex Külkereske-
delmi Vállalat vezérigazga-
tója és Jurij Domracsev, a 
Szojuzgazexport Szovjet 
Külkereskedelmi Egyesülés 
vezérigazgató-helyettese ír-
ta alá. 

A szerződés alapján a ko-
rábbi éveknél több, össze-
sen mintegy 4,5 milliárd 
köbméter földgáz érkezik 
Magyarországra a Szovjet-
unióból a Testvériség gáz-
vezetékrendszeren keresz-
tül. 1975 óta a szovjet part-
ner már .70 milliárd köbmé-
ter földgázt szállított ha-
zánkba. Magyarország ener-
giafelhasználásának szerke-
zetében jelentős arányt kép-
visel a földgáz. A szovjet 
szállítások közel 40 száza-
lékát fedezik a belföldi gáz-
felhasználásnak. (MTI) 

Irányítás, egység, akarat 
Párttagok munkája a Szegedi Vízművek és Fürdőknél 

A tanácsi szolgáltató és 
kommunális vállalatok sorá-
ban a Szegedi Vízművek és 
Fürdők azok sorába tartozik, 
amelyekben a XIII. kong-
resszus előtt lényeges válto-
zás 'következett be a pár t -
alapszervezetekben. A ko-
rábbi nagy létszámú, 87 fős 
alapszervezetet itt is kétfe-
lé választották, nagyjából 
azonos létszámú, önálló szer-
vezeteket hozva létre, pár t -
vezetőség irányításával. A 
szétválasztás úgy ment vég-
be, hogy az "eléggé szétszórt 
munkahelyek párt tagjai kö-
zelebb kerüljenek egymás-
hoz. Történt mindez azért, 
hogy a kisebb létszámú kol-
lektívákban erőteljesebben 
javulhasson az aktivitás, a) 
pártmegbizatúsok arányo-
sabban osztódjanak meg, és 
könnyebb legyen azok jel-
végzésének ellenőrzése is. 

Erre a lépésre jó előre fel-
készültek. A káderképzés és 
-nevelés eredményeként ren-
delkeztek azokkal az erők-
kel, amelyekből létrejöhetett 
az alapszervezetek vezetősé-
ge és az irányító pártveze-
tőség. Az összevont és a be-
számoló taggyűlések után 
kérdeztük meg Kardos Já-
nost, a pártvezetőség ti tká-
rától : az ú j felállásban, szer-
vezeti egységben hogyan 
dolgozott a párttagság 1985-
ben, tekintettel az ú j pár t-
irányítási formára. 

Elmondta, hogy az ú j meg-
oldáshoz ki kellett munkál-
niuk a megfelelő módszert 
és stilust. Kezdetben ugyan-
is voltak átfedések az alap-
szervezetek és a pártvezető-
ség munkájában. Ilyen volt 
például a szakszervezet és a 
KISZ párt irányítása. Végül 
is kiforrt , hogy ez a párt-
vezetőség feladata, viszont 
az alaoszervezetek is meg-
győződhetnek arról, hogy a 
páttagságból ki hogyan dol-
gozik a szakszervezetben, a 
KISZ-ben, akiknek ott van 
megbízatásuk. A XIII. kong-
resszusig teljesen egyenesbe 
jöttek, s ebben az időszak-
ban pezsgő politikai élet 
bontakozott ki, s ez a folya-
mat megmaradt a kongresz-
szus után, és napja inkban is 
ez a jellemző. A vízművek 
és fürdőknél a közvélemény 
— párttagok és pártonkívü-
liek egyaránt — kedvezően 
fogadta, hogy a kongresszus 
minden fontosabb kérdést 
visszaigazolt az irányelvek 
v i tá jában felvetett gondok, 
észrevételek, javaslatok kö-
rül, és egyértelműen, világo-
san foglalt áfíást politikánk 
legfontosabb kérdéseiben. 
Ezzel jó alapot teremtett az 
eredményesebb, az egységes 
cselekvésre, határozatai vég-
rehaj tására 

A két alapszervezetben ta-
valy és napjainkban folya-
matosan a kongresszus ha-
tározataiból adódó feladatok 
végrehaj tására összpontosít-
ják az erőket. Jóllehet, az 
összevont taggyűlésen 12-en 
kértek szót, mondtak véle-
ményt, tettek javaslatot, a 
beszámoló taggyűléseken 
ugyancsak eleven volt a vi-
ta. Ez a tény azt igazolja, 
hogy a pár tmunka eredmé-
nyessége az alapszervezete-
ken múlik. Az is a cél, hogy 
önállóan, kezdeményezően 
lépjenek gazdasági és politi-
kai kérdésekben, különös 
tekintettel a vállalat város-
politikai jelentőségű felada-
taira. Az önállóságra, a kez-
deményezésre további ösz-
tönzést kaptak, csak élniük 
kell vele. 

Az alapszervezetekben fo-
lyó munka erősítése — kezd-
ve az oktatástól a pártépí-
tésig, a pártcsoportok tevé-
kenységétől a taggyűléseken 
való részvételig — hozzájá-
rul ahhoz, hogy a pár t tag-
ság sikerrel lássa el alapve-
tő feladatát, érdemben tölt-
se be szerepét a napi gaz-
dasági és politikai életben. 
Persze akadtak hangok, ame-
lyek megkérdőjelezték a víz-
művek és fürdők tevékeny-

ségét, mondván: szolgáltató 
lévén, mivel járul Ijiozzá a 
népgazdasági terv gazdaság-
politikai céljainak elérésé-
hez? A kérdésben benne van 
a felelet. Azzal, hogy az 
alapvető szolgáltatások nagy-
mértékben hozzájárulnak a 
gazdasági építőmunka felté-
teleinek biztosításához. 

A vízművek és fürdők 
pártvezetősége t i tkárának 
tájékoztatását párt tagságuk 
múlt évi jó munkájáró l 
megerősíti a tanácsi szolgál-
tató és kommunális vállala-
tok párt-végrehajtóbizottsá-
gának véleményezése is. Az 
1984. évi beszámoló taggyű-
lés határozatait mind az irá-
nyító púrtvezetőség, mind az 
alapszervezetek végrehajtot-
ták. Fő célnak tekintették a 
gazdaságpolitikai feladatok 
végrehaj tását a várospoliti-
ka érdekei szerint, valamint 
a munka megszervezését az 
ú j pártirányílási formához 
igazodva. Meghatározták és 
a program szerint végrehaj-
tották az ágazati pártbizott-
ság 1985. évi munkaprog-
ramjából a rá juk háruló fel-
adatokat. Ez a program ma-
gas színvonalú és a pár t -
munka minden területét á t -
fogja. 

Lddi Ferenc 

Meddig m é g ? 
Az üzemgazdasági osztály 

valamennyi munkatársa ott 
tolongott az igazgatóhelyet-
tes előszobájában. Hirtelen 
ötlettel határozták el, hogy 
most, ebéd után megvárják 
a főnököt. Még a szokásos 
kávéról is lemondtak, csak-
hogy még azelőtt beszélhes-
senek felettesükkel, mielőtt 
az elkezdi délutáni tárgya-
lásait. Hamarosan a pár-
nás ajtón belülre került az 
egész társaság. Egyetlen 
kérdése volt mind a 14 kol-
légának: — Mennyivel lesz 
több az idén a fizetésük, 
mint tavaly volt? Nem szá-
zalékszámokat, tól-iggel kö-
rülhatárolt lehetőségekről 
akar tak hallani Azt várták, 
hogy végre valaki azt 
mondja, hogy Anna márci-
us elsejétől X százassal 
többet talál a borítékban, 
János havonta Y forinttal 
növekvő fizetést vehet fel. 
Tizennégy személyre szóló 
választ akar tak hallani. 
Persze, hogy van a szak-
szervezetnek és a KISZ-
nek is véleményezési joga, 
de a gyakorlatban — kis 
eltérésekkel — úgy is a 
gazdasági csúcsvezetés el-
képzelései valósulnak meg. 
Az igazgatóhelyettes el-
mondta munkatársainak, 
hogy megérti türelmetlen-
ségüket, de a múlt év végi 
sok tételes vállalati eladá-
sok és vásárlások miatt 
még az éves mérleg sem 
készült el. Nincs pontos 
adatuk a tel jes nyereségről 
sem. Ez pedig elengedhe-
tetlenül szükséges ahhoz, 
hogy az idei béremelési le-
hetőségekről valós képe le-
gyen a gazdasági vezetés-
nek. Türelmet kért kollé-
gáitól. 

Türelem: hovatovább 
kulcsszóvá válik gazdasági 
életünkben. Egyre nehezeb-
ben vár ja a dolgozók több-
sége megfeszített munká já -
nak az eredményét. Fél t jük 
nem könnyen megszerzett 
forint jaink értékét a gyak-
ran emelkedő áraktól. Egy-
re több helyről hallatszik a 
kérdés: meddig tar t még 
nálunk a keresetek reálér-
tékének csökkenése? Mikor 
érünk a „szűk esztendők-
nek" a végére? 

Amikor a magyar gazda-
ság konszolidációs folyama-
ta elkezdődött, 1979-ben ve-
zető közgazdászaink két ne-
héz évre számítottak. A 
hatodik ötéves terv befeje-
zéséig pedig egy könnyített 
szakaszt képzeltek el, 
amelyben már nem fenye-

geti az országot a fizetés-
képtelenség, a hitelek kény-
szerű átütemezésének ve-
szélye A gyakorlat azonban 
áthúzta ezeket az elképze-
léseket. A váltást követő 
éveknél is nehezebb lett az 
1982 és 1984 közötti sza-
kasz. A nemzetközi feszült-
ségek éleződése nem segí-
tett a gazdaságnak. Fizető-
képességünket csak kam-
pányszerűen felfut ta tot t 
exporttal sikerült megőriz-
ni. A cserearányromlás so-
ha nem látott mértékben 
rontotta külgazdasági mér-
legünket. A gazdaság erő-
södését nem segítette a 
rosszul sikerült 1985-ös év 
sem. Tehát a konszolidáció 
lezárása késik és az utolsó 
szakasz feladatai összetor-
lódtak erre az évre. 

tfoggal merül fel a kér-
dés: mikor mondhat juk, 
hogy gazdaságunk egy ú j 
szakaszhoz érkezett, telje-
sen túl van a veszélyhely-
zeten? Ehhez el kell érni a 
nemzetközi pénzügyekben a 
sebezhetetlenséget. Azt a 
stabil helyzetet, amikor pél-
dául a mezőgazdaság rossz 
termése sem támaszt tör-
lesztési nehézségeket. Vagy, 
ha a dollár árfolyama meg-
lepetésszerűen változik 
bankembereink nem kény-
szerednek „tűzoltó-intézke-
désekre". Az utóbbi 18 hó-
napban jelentős mértékben 
növekedett az ország ne-
mesfém* és valutatartaléka. 
Ez nagy lépés a pénzügyi 
stabilitáshoz vezető úton. 
Szükség van ú j szakaszba 
jutáshoz a kiegyensúlyozot-
tabb belső fejlődésre is. Be-
ruházásaink évek óta a ré-
gi eszközeink avulását sem 
pótolják. Sok területen to-
vább nőtt a hazai műszaki 
színgonal elmaradása. Nem-
csak a világ élvonalától ke-
rül tünk távolabb, hanem 
még a „követő" országoktól 
is. 

Az ú j középtávú ter-
vünkben megfogalmazott 
elképzelések szerint meg-
termelt javaink eloszlásá-

ban hamarosan mód nyílik 
a váltására. Először a bel-
földi felhasználás csökkené-
se állitható meg. Erre re-
mélhetőleg már az idén sor 
kerülhet. Jövőre pedig any-
nyival többet köllhetünk 
fogyasztásaink bővítésére, 
javaink gyarapítására, 
amennyivel sikerül nemzeti 
jövedelmünket növelni. Ez 
évente 2-3 százalékos emel-
kedést jelenthet. A felhasz-
nálható sa já t eszközök ilyen 
bővülésére a magyar gaz-
daságban tíz esztendeje 
nem volt példa. Tehát az 
évtized végére, ha lassan 
is, de érzékelhető mérték-
ben ismét nőhet országunk-
ban az életszínvonal 

Ha az üzemgazdasági osz-
tályon dolgozók elfogadták 
volna főnöküktől — konk-
rét összegek hiányában — 
a várható százalékokat is, 
megtudhatták volna, hogy 
várhatóan 5-6 százalékkal 
nő az éves keresetük. Ez 
pontosan megegyezik az á r -
emelkedések várható mér-
tékével. Tehát a pénzükért 
pontosan annyit tudnak vá-
sárolni az idén, mint egy 
évvel korábban. Hogyha 
ezek a szavak elhangzanak, 
akkor is Kellett volna kér-
ni a gyorsan fogyó türe-
lemből? Egészen bizonyos, 
hogy igen. Azonban ez a 
szó gazdaságunk minden-
napjaiban nem szerepelhet 
oly hosszú ideig állandóan, 
mint mondjuk a hatékony-
ság. Jövőre i lyentájt jó 
lenne arról írni, hogy: a 
terv elképzeléseit a népgaz-
daság egyéves eredményei 
segítenek megvalósítani. El-
kezdődhet a beruházások 
növekedése, — ha kis mér-
tékben is, de — nőhetnek a 
reálbérek . . . De most még 
megállj t kell parancsolni a 
tollnak. Türelem. Csak ak-
kor folytathat juk a monda-
tot, ha az elképzelt eredmé-
nyek már realitássá váltak. 

Bőlc István 

Napirenden: a szövetkezeti demokrácia 
Pénteken ülést tartott az 

Országos Szövetkezeti Ta-
nács, amely Rév Lajos elő-
terjesztése a lapján a szövet-
kezeti demokrácia fejleszté-
sének feladatait v i ta t ja meg. 

A felszólalók kiemelték, 
hogy a szövetkezetek válla-
lati önállóságát a szövetke-
zeti demokrácia érvényesí-
tésével szoros összhangban 
szükséges továbbfejleszteni. 

Rámutat tak, hogv a szö-
vetkezetek önkormányzati 
rendszere a lka lmas a szö-
vetkezeti demokrácia gya-
korlására, tökéletesítésére, a 
tagok érdekeinek érvényesí-
tésére és védelmére. Fontos 
feladat a szövetkezeten be-
lüli kisebb közösségek sze-
repének további erősítése. 
A szövetkezetekben megho-
nosodott választási rendszer 
jó feltételeket teremt a de-
mokrácia érvényesüléséhez, 
azon belül ahhoz is, hogy a 
szövetkezeti tagok bármely 
tisztségre megválaszthatok. 
Ezért különösen fontos a 
tisztségviselők választásának 
körültekintő előkészítése. 

Ülést tartott 
az OSZT 

A vitában megállapítot-
ták, hogy az állam és a 
szövetkezetek kapcsolatát 
rendező magas szintű jog-
szabályok megfelelő teret 
biztosítanak a szövetkezetek 
önálló működéséhez. Az ön-
állóság érvényesülését azon-
ban továbbra is hátrányo-
san befolyásolja a jogi túl-
szabályozás, valamint az or-
szágos és a helyi szervek 
részéről kiadott körlevelek-
ben, belső állásfoglalások-
ban és útmutatásokban 
megnyilvánuló gyakori in-
dokolatlan beavatkozás. 
Gondot okoz az is, hogy a 
közgazdasági szabályozó-
rendszer elemei év közben 
is változnak, nem ösztönöz-
nek kellő kockázatvállalás-
ra, nem mindig vannak fi-
gyelemmel a szövetkezeti 
sajátosságokra. Fontos fel-
ada tként jelölték meg a 

szövetkezeti önszabályozás 
továbbfej lesztését. 

A testület felkérte a há-
rom szövetkezeti ágazat or-
szágos tanácsait arra, hogy 
az ez évben esedékes kong-
resszusaikra való felkészülés 
során kiemelten törődjenek 
— az egyes szövetkezeti for-
mák, típusok sajátos céljait 
szem előtt tartva — a szö-
vetkezeti demokratizmus 
fejlesztésének feladataival. 
Az OSZT indítványozta, 
ho«v az Igazságügyi Minisz-
térium a szövetkezeti kong-
resszusok előkészületeivel 
összehangoltan foglalkozzék 
a szövetkezetekre vonatkozó 
jogi szabályozás korszerűsí-
tésével. 

A továbbiakban Pál Jó-
zsef t i tkár előterjesztése 
a lapján meghatározták a 
tanács ez évi munkatervét 
és költségvetését. Végül A 
testület tudomásul vette, 
hogy az OSZT soros elnöki 
tisztét — az alapszabály elő-
írásainak megfelelően — 
1986-ban Szlamenicky Ist-
ván, a Szövosz elnöke tölti 

.be. (MTI) 

Megyénkben éltek a lehetőséggel 

• • 

Öntözési rw 

A fábiánsebestyéni forró-
víz-kitörésnek a mezőgazda-
sági szakemberek sem örül-
nek, hisz öntözni nem télen 
és nem sós, meleg vízzel szo-
kás. Az éltető, csapadékpót-
ló édesvízből is van, sze-
rencsére, ezen a környéken. 
A helyi Kinizsi Tsz-ben ta-
vasztól őszig hatalmas táb-
lákat öntöznek, s hogy ered-
ményeikre felfigyelnek, bi-
zonyíték az év végén yi 
MÉM-ben átvett , az öntözési 
verseny helyezettjének járó 
dí j is. S szerencsére nincse-
nek egyedül. 

Takács Péter, megyénk 
öntözési főfelügyelője szép 
eredményeket továbbíthatott 
a zsűrinek. Igaz, a csapadé-
kosabb má jus és június mi-
at t kevesebbet kellett öntöz-
ni tavaly, mint 1984-ben, de 
júliusban és augusztusban 
már volt látszata a „mester-
séges" esőnek. Nem *olcsó 
mulatság ez, de a magas 
költségeket a nagyobb hoza-
mokkal ellensúlyozni lehe-
tett. A Csongrád megyei si-
ker már szinte hagyományos, 
a MÉM, az Országos Vízügyi 
Hivatal és u Szolnoki Mező-
víz Vállalat öntözési pályá-
zatán. Tavaly az öntözési 
kapacitást 86 százalékban 
használták ki üzemeink, míg 
a sorban utánunk követke-
ző megyékben ez az érték 
50-60 százaléknyi. A beneve-
zett kilenc szövetkezetből 
ötöt dí jaztak. 

A 400 hektár vízjogi en-
gedéllyel rendelkezők kate-
góriájában a deszki Maros 
Tsz nverte a 40 ezer forin-

tos első dijat , s a harmadik 
helyezett a Szentesi Felsza-
badulás Tsz lett. 

Az ezer hektárosok köré-
ben a Csongrád-bokrosi Kos-
suth Tsz-é lett az első he-
lyért járó 60 ezer forint, s a 
második helyezett Fábián-
sebestyéni Kinizsi Tsz is 
örülhetett a kiérdemelt 40 
ezer forintnak. 

A harmadik kategóriában, 
az. ezer hektár fölötti* öntö-
zési lehetőséggel rendelkezők 
között a Szegvári I'uskin Tsz 
lett az. ötödik. A Me/.ővíz 
különdíját a kapacitáski-
használásáért és az. öntözési 
fordulók kiemelkedő szerve-
zettségéért kapták. 

Nem könnyű az öntözés 
pluszeredményéi pontosan 
lemérni, hisz a szövetkeze-
tekben más-más növényeket 
öntöztek. A többlet gabona-
egyenértékben fejeződik ki, 
ez a mértékegység. A desz-
kiek átszámított hozamtöbb-
lete hektáronként 4 ezer 660 
kilogramm gabona. Ezt úgy 
érték el, hogy kapacitásukat 
111 százalékra teljesítették, 
a plusz a 70 hektár másod-
vetés vizpótlásából adódik. 
A fövetésü növények 63 mil-
liméter csapadéknak megfe-
lelő vízpótlást kaptak. 

A Bauer- és más öntözési 
program sikerének és a gaz-
daságok öntözési készségé-
nek szép bizonyítéka a si-
ker. S hogy még ezzel sem 
lehetünk elégedettek, bizo-
nyítja, hogy szakembereink 
már az öntözésfejlesztés 
távlati elképzelésein dolgoz-
nak. 

> 


